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 اصلاحات، دولت را
  به احمدی نژاد 

واگذار کرد

وزیر دولت سازندگی گفت: در دولت 
آقای روحانی اصلاح طلبان همه مناصب 
را گرفتند البته دولت است و حق قانونی 
او است اما گرفتاری پیدا شد و مثل دولت 
احمدی نژاد خلاف ها زیاد شد و موفق 
به مبارزه نشدند. محمد غرضی ادامه 
داد: برای اینکه امکانات اجتماعی بالا 
برود بخصوص در کسانی که با اصلاحات 
خو گرفته اند باید نقد دولت باشد باید 
دولت های خاتمی و روحانی را نقد کرد. 
بدنه اصلاحات از ستاد آن جدا شد و 
اصلاحات، دولت را به احمدی نژاد واگذار 
کرد و این اشکالات از ستاد است و از بدنه 
نیست. آقای خاتمی و دیگران پشت 
روحانی ایستادند ولی امروز می گویند 
آقای روحانی اصلاح طلب نبود، این نشان 
می دهد اشکال از بدنه نیست از ستاد 
است. غرضی تصریح کرد: نیروهای جوانی 
که وارد جامعه می شوند ظرف ده بیست 
سال آینده قطعا این مطالب را خواهند 
شنید مشکل نه از قاعده اصلاح طلبی و 
نه از قاعده اصولگرایی است، بلکه همه 
مشکلات در ستادهای حامی آنها است. 
مشکل اصلی اصلاحات از زمان دولت 
اصلاحات این است فقط سخنگو  بودند 

و ایراد می گرفتند.

یک چـهره سیــاسی اصلاح طلب 
تصریح کرد: ما دو سال بعد انتخابات 
ریاست  بعد  سال  چهار  و  مجلس 
جمهوری و شوراها را در پیش داریم 
و قاعدتا باید کادرهای شناخته شده 
و چهره های کارآمد و متخصص را 
به جامعه بشناسانیم تا مردم بدانند 
هنگام رای دادن باید چه رفتاری داشته 
باشند. اشرف بروجردی تاکید کرد: باید 
با رویکرد، تعامل و انسجام بیشتری 
وارد انتخابات شد به طور مثال در 
انتخابات اخیر به دلیل سرخوردگی که 
بخاطر رد کاندیداها وجود داشت طیف 
اصلاح طلب دو دل بودند و شک داشتند 
و خود به خود این مسائل منجر به تشتت 
آرا شد و در آینده باید با وفاق آرا از تشتت 
پرهیز کرد. وی درباره نیاز بازخوانی 
سیاست ها در جریان اصلاحات اظهار 
کرد: از مدت ها قبل اصلاح طلبان به این 
فکر افتاده اند که بازخوانی داشته باشند 
و برای جایگاهی که دارند و موقعیت شان 
در بین مردم بازخوانی از نقاط ضعف و 
قوت داشته باشند چون بسیاری نه از 
اصلاحات و حتی از حاکمیت سرخورده 
شده اند و نیاز به بازخوانی و گپ و گفت با 

نسل جوان، است.

یکسان سازی عناوین 
مدارک تحصیلی حوزه 

علمیه و دانشگاه!

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی بر 
تعریف مدرک برای دوره های تحصیلی 
حوزه های علمیه تاکید کرد. سعیدرضا 
عاملی درباره اجرا سازی طرح یکسان 
سازی عناوین مدارک تحصیلی حوزه 
علمیه و دانشگاه گفت: این کار باید توسط 
حوزه علمیه به شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ارائه شود که هنوز ارائه نشده 
است. وی با بیان اینکه حوزه علمیه باید 
برای دوره های تحصیلی خود مدرک 
تعریف کند افزود: مدارک حوزوی باید از 
حالت معادل خارج شوند، در حال حاضر 
بحث ما این است که مدارک خود حوزه 
علمیه اصالت دارند. دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تاکید کرد: معادل سازی 
مدارک حوزه معنا ندارد، مدارک حوزه 
خود اصالت و اعتبار لازم را دارند. وی 
یادآور شده بود: باید مدرک حوزوی را 
از حالت معادل خارج کنیم. می دانم که 
در حوزه هم بر سر این موضوع اختلاف 
نظر هست ولی نباید فقط به فضلا و 
نخبگان اکتفا کرد و باید جامعه میانی 
را نیز مورد توجه قرار داد. الان خواهران 
حوزه علمیه هم در این خصوص مشکل 
دارند که عنوان حجت الاسلام و آیت ا... 
ندارند باید متناسب با تلاش شأن درجه 

علمی بگیرند.

سـرمقــاله

مهم ترین مساله ای که پیش روی نظام و دولت جدید 
قرار دارد مساله سیاست خارجی و برجام است. همانطور 
که چند روز پیش رئیس جمهور، حسن روحانی گفت این 
توافقنامه میان ایران و آمریکا در آستانه امضاء شدن است 
و ظاهرا همه مذاکرات و توافقات انجام شده و بله نهایی را 
باید ایران بدهد. لذا در همین راستا مهم ترین اولویت دولت 
نسبت به هر چیز دیگری تعیین تکلیف بحث مذاکرات، 
مساله برجام و تحریم هاست که سایر سیاستگذاری ها 
هم تحت تاثیر آن قرار دارد. آیا این تخاصم چند ساله و 
آثار شوم دوره ترامپ زدوده می  شود یا ادامه پیدا می کند 
که این مساله باید حل شود. با این حال آقای رئیسی در 
صحبت های انتخاباتی خود موضع صریح و روشنی که چه 
می خواهند بکنند، نگرفتند. البته با توجه به اینکه تصمیم 
گیرندگان اصلی سیاسی کشور و شورای عالی امنیت ملی 
و سران نظام بر این مساله اشراف دارند، انتظار نمی رود 
که ریلی تغییر کند اما اینکه به خصوص مذاکره کنندگان 
تغییر خواهند کرد یا به نوعی این موضوع کش پیدا 
می کند تا امضای آن توسط دولت جدید باشد، در هاله ای 
از ابهام است. اما آنچه مهم است اینکه در حال حاضر این 
موضوع است که اهمیت دارد. قطعا بایستی آقای رئیسی 
تکلیف خود را با مساله مذاکرات و برجام مشخص کند. 
به ویژه اینکه بازار در انتظار است تا ببیند آقای رئیسی 
می خواهد چگونه عمل کند و موضع بگیرد. از این رو است 
که به نظر می رسد مهم ترین اولویت دولت آینده بحث 
سیاست خارجی و برجام است که به سر انجامی برسد تا 
به سایر مسائل نیز پرداخته شود. البته اینکه گفته می شود 
آمریکایی ها درصددند تا پایان دولت روحانی با ایران به 
توافق برسند، باید اذعان داشت که شاید آمریکایی ها در این 
مساله خیلی تاثیرگذار نباشند. هرچند که شاهد یکسری  
انعطاف هایی از سوی دولت آمریکا بودیم و طبیعتا انعطاف 
آمریکا در این مساله و تغییر مسیر سیاسی که ترامپ پیش 
گرفته بود، می تواند مهم و تاثیرگذار باشد، اما نه در حد یک 
یا دوماه؛ به نظر می رسد که از دست رفتن این فرصت یکی 
دو ماه نیز  برای ایران خسارت بار است. لذا می توان این قول 
را از آقای روحانی گرفت که چندان دنبال تبلیغات برای 
این مساله نباشد. ولی چون عاقلان دانند که چه گذشت، 
به نوعی باید از این مساله عبور کرد و همه افتخارات را نیز 
به نام دولت بعدی نوشت. بهتر است که مساله هرچه زودتر 
حل شود. قطعا تصمیم گیرنده فقط آمریکایی ها نیستند و 
موضع گیری ایران نیز مهم است و این تصمیم گیری باید 
زودتر انجام شود. اینکه کسانی در داخل کشور فکر می کنند 
تعویق این مساله و ثبت افتخار آن به اسم آقای رئیسی 
اینقدر اهمیت دارد که ما 2 ماه زمان را از دست دهیم، کج 
سلیقگی است. زمان برای ما بسیار مهم است و در طول مدت 
دو ماه خیلی اتفاقات می تواند رخ دهد. شاید آقای رئیسی هم 
اگر واقعا میل به بزرگ منشی دارند و می خواهند آن را  نشان 
دهند، با این مساله کنار بیایند و اجازه دهند که این دولت 
مساله را حل کند و خودشان از دولت روحانی بخواهند که 
موضوع زودتر حل شود. آقای رئیسی، رئیس قوه قضائیه و 
عضو شورای عالی امنیت ملی است و خیلی کارها می تواند، 
انجام دهد. صرفا اینکه مبادا افتخار این مساله به اسم حسن 
روحانی تمام شود، چندان اهمیت ندارد که ما بخواهیم  

منافع زودتر به توافق رسیدن را از دست بدهیم.

برجام، مهم ترین اولویت دولت آینده

یـــادداشت

 ریشه انتقادهای انتخاباتی به عملکرد نهاد نظارتی بر می 
گردد. مسائل را نمی توان صرفا با شعارها جبران کرد. وعده 
رویکردهای فراجناحی، شعاری قشنگ است که داده شده 
است، اما عملیاتی شدن آن ها چندان آسان نیست افتاد. آقای 
رئیسی خاستگاه اصولگرایی دارد و 220 نماینده از مجلس 
اصولگرا از ایشان درخواست کردند که وارد میدان شوند. پشت 
سر ایشان ائتلافی است که تقریبا تمام گروه ها و شخصیت  های 
اصولگرا را شامل می شود و همچنین حمایت رسانه های اصولگرا 
را دارند. کسی که برخاسته از یک جبهه است و تمام عوامل آن 
دست اندر کار بوده اند که او موفق شود. البته چندان نمی تواند 
شاهد قدرت مانور برای تقسیم این کیک قدرت با دیگران و 
جناح های دیگر را داشته باشد. می توانیم فرض کنیم که در 
کابینه ایشان افراد محدود با جهت گیری اعتدالی باشند که 
شاید حتی در کابینه آقای روحانی هم حضور داشته اند اما این 
نمی تواند به عنوان یک شاخص یا عامل برای تعادل بخشیدن به 
دولت سیزدهم باشد. فکر می کنم که این حرف در قالب شعار و 
یا در حد حرکت هایی باقی خواهد ماند که تاثیر چندانی ندارند. 
در خصوص دیگر وعده های انتخاباتی در نتیجه آسیب ذخایر 
ارزی مشکلات حل نشده فروش نفت، مسائل FATF و گردش 
کاری ما در بانک ها و از رونق افتادن خیلی از نهادهای باید گفت 
ما در شرایطی هستیم که اقتصاد متزلزل داریم. به گردش 
درآوردن این چرخ ها به عوامل زیادی از جمله سیاست های 
خارجی ، مسائل کلان مثل برجام بستگی دارد. نیاز به زمان 
زیادی برای تحقق این شعارها داریم، البته شاید در کوتاه مدت 
اگر همزمان با تغییر دولت، برجام به نتیجه برسد است برخی 
منابع آزاد بشوند، بخشی از نفت های آماده به فروش برسند و 
کمی کام مردم شیرین شود، اما اینها نمی تواند اساسی و پایدار 
باشد. دولت هرقدر هم که تمایل به تحقق شعارها داشته باشد 

باید مردم را با واقعیت آشنا کند.

مردم واقعیت را می بینند

هدایت ا... آقایی
فعالسیاسیاصلاحطلب

توصیه هسته ای به رئیسی
امام جمعه موقت اصفهان نیز با اشاره به 
پیشینه تولید واکسن در کشورهای اروپایی  
گفت: برخی کشورهای مدعی واکسن کشورهای 
دیگر را به اسم خود تولید کردند؛ با تبعیض 
مدیران را مقدم کردند و سیاه پوستان را واکسن 
نزدند یا دیر زدند و حتی در زمانی که ایران 
اسلامی واکسن نداشت اجازه ندادند واکسن 
مناسب و مکفی در اختیار کشور قرار گیرد. حجت 
الاسلام مهدوی با اشاره به سابقه استکبار در 
مذاکرات  تصریح کرد: ادامه مذاکرات چیزی جز 
تحقیر، زیاده خواهی و تحمیل خوی استکباری 
نتیجه ای دیگر نخواهد داشت و به جای رفع 
تحریم ها به شکل مطلق می خواهند ۴ تا ۶ ماه 
تحریم ها را بردارند و لذا به جد از رئیس جمهور 
منتخب و مجلس انقلابی می خواهیم در مذاکرات 
کوتاه نیایند و دستورات رهبر معظم انقلاب را مو 

به مو اجرا کنند.

تخفیف به بعضی  مجازات ها 
معاون اول قوه قضائیه گفت: در قانون مشخص 
شده است که به بعضی از مجازات ها تخفیف 
داده شود و مجازات ها را تقلیل داد و براساس آن 
عمل خواهد شد. غلامحسین محسنی اژه ای در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در زمان ریاست 
آقای رئیسی در قوه قضائیه شاهد حبس زدایی 
و احکام جایگزین حبس بودیم، چقدر ضرورت 
دارد که در زمان رئیس بعدی دستگاه قضا نیز این 
موضوع ادامه پیدا کند؟ گفت: در قانون مشخص 
شده است که به بعضی از مجازات ها تخفیف داده 
شود و مجازات ها را تقلیل داد و براساس آن عمل 
خواهد وی اضافه کرد: قانون، همان قانون است و 

براساس همین قانون عمل خواهد شد.

 فرانسه منتظر 
تصمیم نهایی برجامی ایران 

وزیر خارجه فرانسه گفت که این کشور منتظر 
است که ایران تصمیمات نهایی برای احیای 
توافق هسته ای 20۱۵ با قدرت های جهانی 
را اتخاذ کند. ژان ایو لودریان گفت: ما منتظر 
مقامات ایران هستیم تا تصمیمات سخت نهایی 
را بگیرند تا توافق هسته ای 20۱۵ احیا شود. 
سید عباس عراقچی رئیس تیم مذاکره کننده 
ایران در مذاکرات وین اخیرا با بیان اینکه وقت 
آن رسیده که طرف های برجام باید تصمیم 
سخت خود را برای احیای آن بگیرند، گفته بود: 
می توانیم بگوییم مسیر زیادی را تا الان آمده ایم و 
به اواخر کار نزدیک شده ایم. همانطور که پیش از 
این گفتم مسیر باقیمانده مسیر ساده ای نخواهد 
بود ولی من امیدوار هستم و فکر می کنم اگر 
طرف های مقابل بتوانند تصمیمات خود را بگیرند 
ما انشاءا... می توانیم به یک توافق برسیم که مورد 

خواست ما بوده و مطلوب ما خواهد بود.

تصویر امنیت ملی ما در افغانستان
ادامه از صفحه یک|  مردم افغانستان که 
رنج دوران طالبان و حکومت متحجر آنان را از 
یاد نبرده اند، خود دست به اسلحه برده و از شهر و 
روستای خود دفاع می نمایند. به جای سکوت، باید 
به طرفداری از مردم افغانستان بشتابیم و حداقل از 
نظر روانی نشان دهیم در غیاب نیروهای ناتو در کنار 
مردم افغانستان قرار داریم تا ارگان های دولتی این 
کشور یکی بعد از دیگری در قبال مقاومت در برابر 
طالبان، سست نشوند و خود را از ترس جان، تسلیم 
طالبان نسازند. مردم ایران در قبال شهادت سردار 
سلیمانی ایستادند و ایشان  را مورد تکریم قرار دادند؟ 
چونکه اولا مطابق با اطلاعات مردم، شهید سلیمانی 
دستش به خون مردم آغشته نبود. ثانیا، پرچم 
پرافتخار مبارزه با افراطی گری و جنایات داعش را 
در عراق و سوریه برپا کرد و این گروه جنایتکار را 
قلع و قمع نمود تا وحشیگری های آنان در جهان 
به نام اسلام تمام نشود. اگر امروز آن شهید زنده بود 
آیا به کمک شیعیان هزاره نمی رفت؟ آیا در مقابل 
نسل کشی شیعیان سکوت می کرد؟ آیا در مقابل 
پیشروی نظامی طالبان و داعش در افغانستان، 
لشگرکشی نمی کرد و لشگر فاطمیون را به کمک 
مردم افغانستان نمی برد؟ شیرزنان افغانستان که 
امروز خود دست به اسلحه برده، همواره فکر می کنند 
دولتی اسلامی در همسایگی آنان است که با همه 
امکانات به حمایت از آنان برخواهد خواست. اما 
داستان به این سادگی که تصور می شود، نیست. از 
چند سال پیش در لابه لای گفت وگوهای اتاق های 
فکر اسرائیل، آمریکا و اروپا خوانده می شد چرا از 
انرژی و افراطی گری طالبان علیه جمهوری اسلامی 
استفاده نشود؟ اگر ایران در صحنه برجام و پشت میز 
مذاکرات همراهی نکرد، باید جنگی دیگر برایش 
تدارک دید. طرح خروج نیروهای ناتو از افغانستان 
با همفکری اسرائیل، عربستان و ترکیه انجام شد تا 
طالبان بر افغانستان مسلط گردیده و بنای ضدیت 
ایدئولوژیک با جمهوری اسلامی بگذارد. دراین 
طرح سه کشور فوق علاوه بر غرب، کمک های خود 
را به سوی طالبان خواهند گشود به شرط آنکه با 
جمهوری اسلامی درگیر شود. به عبارت دیگر برای 
بیشتر به زانو درآوردن ایران، یک جنگ منطقه ای 
برای ایران درست کنند که شبیه جنگ عراق با 
ایران و یا یمن با عربستان باشد. متاسفانه برداشت 
به سادگی، عکس این هست و بازی را آنچنان بسیط 
می بینند که ناتو از افغانستان خارج می شود و طالبان 
با اشغال افغانستان به فرمان ما درمی آیند. مار در 
آستین نپرورانید و یک جنگ منطقه ای دیگر برای 
خود تدارک نبینید. تا دیر نشده از سلطه طالبان و 
داعش بر افغانستان جلوگیری شود. حکومت لیبرال 
اشرف غنی صدمرتبه برای منافع و امنیت ملی ایران 
بهتر از یک حکومت افراطی داعش- طالبانی است. 
یکبار در سوریه از روسیه واسرائیل رکب خوردید، 
مواظب باشید در صحنه افغانستان از غرب، اسرائیل، 

عربستان و ترکیه رکب بزرگتر نخورید!

اخـــبار کوتاه

دیدگـــاه

آرمان ملی – نرگس کارخانه ای: در روزهای 
پیش از انتخابات، تبلیغات برای مردم آسیب 
دیده، منتقد و ناراضی فرصتی مناسب را برای ارائه 
شعارها و وعده هایی از سوی کاندیداهای انتخابات 
ریاست جمهوری فراهم کرد. حال با مشخص 
شدن رئیس جمهور منتخب، بیش از پیش 
وعده های ایشان از قبیل تشکیل دولت فراجناحی 
مورد توجه قرار می گیرد. آنچه از این پس در این 
مورد مطرح است جوانب پیشبرد این برنامه ها 
و امکان تحقق آنها با توجه به شرایط، پیشینه و 
همراهان آقای رئیسی است. کابینه فراجناحی 
شعار خوبی است اما آیا رئیسی توان اجرائی کردن 
آن را دارد. یک فعال سیاسی اصلاح طلب به 
»»آرمان ملی«« گفت: آقای رئیسی شعارها و 
برنامه هایی را به اقلیت یا جمعیتی که  به او رای 
داده اند ارائه کرده  است. طبیعتا دولت تشکیل 
شده باید بازتاب همان برنامه ها و در جهت اجرای 
آنها بر اساس همان پلتفرم و مانیفستی باشد که 
ایشان پیشتر ارائه داده  و بهترین کسانی هم که 
می توانند مجری این برنامه ها باشند، کسانی 
هستند که در کمپین انتخاباتی همراه ایشان 
بوده اند. فیاض زاهد ادامه داد: منطق سیاسی هم 
همین را می گوید اما واقعیت های امروز کشور در 
حوزه مدیریت و سیاست داخلی و خارجی موید 
این واقعیت است که جناح راست، قدرت اداره 
کشور را ندارد. با وجود مشکلاتی که در حوزه های 
مختلف گریبان کشور را گرفته است، تنها دولتی 

امکان توفیق دارد که از همه ظرفیت های ملی 
بتواند بهره ببرد. زاهد گفت: تفاوت آقای رئیسی 
با یک رئیس جمهور اصلاح طلب در این است که 
همان بخش هایی از ارکان حاکمیت که تلاش 
می کردند رئیس جمهور اصلاح طلب یا نزدیک 
به اصلاح طلب موفق نشود، حال این شانس را 
به آقای رئیسی می دهند که همه حاکمیت در 
اختیار داشته باشد بنابراین با نداشتن موانع 
و مزاحمت های آنچنانی بر سر راه بهتر از یک 
رئیس جمهور اصلاح طلب می تواند نهادهای 
خاص و صاحب قدرت را برای استفاده از ظرفیت 
ملی مدیران کشور اعم از اصلاح طلب، اصولگرا، 
افراد با گرایشات ملی و تکنوکرات ها توجیه کند. 
تکنوکرات ها اساسا در ذات خود چندان سیاسی 
نیستند و اگر شرایط کار برایشان فراهم باشد به 
صورت تخصصی مسائل و موضوعات را دنبال 
می کنند و اگر آقای رئیسی واقعا می خواهند چهار 
میلیون مسکن بسازند، معشیت را بهبود ببخشد، 
فقر را از بین ببرد و حاشیه نشینی را کنترل کنند 
باید حتما از همه ظرفیت های کشور استفاده کنند. 
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: البته این منوط 
به چانه زنی ایشان با بخش های مختلف است. 
برداشت من این است که به رغم اینکه آقای رئیسی 
این حسن نیت را دارند و علاقمند به استفاده از این 
افراد هستند شاید به حد زیادی اطرافیانی که به 
او در این کمپین کمک کرده اند و با او داد و ستد 
سیاسی داشته اند اجازه چنین امری را ندهند. 

بنابراین نباید این حرف ها را جدی انگاشت.
*روایتی از نیروهای دولت رئیسی

زاهد گفت: یکی از اخبار این است که ایشان علی 
باقری را در وزارت خارجه مستقر کرده اند تا توجیه 
شوند و به اصول و روند صورت گرفته در وزارت 
خارجه آشنا شوند و این را به وزیر خارجه یا تیم 
وزارت خارجه بعدی انتقال دهند. شما به همین 
نمونه که توجه کنید با مقایسه آقای علی باقری 
با این سوابق مختصر و جواد ظریف با آن سوابق 
درخشان بین المللی جواب خود را می گیرید. وی 
افزود: من اگر جای آقای رئیسی باشم تعدادی 
از وزارتخانه ها را به جریان وفادار سیاسی ایشان 
خواهم داد اما وزارتخانه های کلیدی از جمله وزارت 
امور خارجه، وزارت کشور، وزارت اقتصاد و سازمان 
برنامه را کاملا تخصصی تشکیل خواهم داد. آقای 
رئیسی حالا محبوب است اما شش ماه دیگر که 
مشکلات نمایان می شوند و نیازها و توقعات مرتفع 
نمی شوند، با یک سونامی وحشتناک نارضایتی 
مواجه خواهند شد لذا به عنوان کسی که علاقمند 
است در نتیجه موفقیت ایشان مردم زندگی بهتری 
داشته باشند توصیه می کنم حتما با اتاق فکری 
منتقد از جریان غیرخودی ارتباط بگیرند و حتما 
جهان و تشکیل دولت را از زاویه چشم منتقدان 
خود ببینند. زاهد در ادامه گفت: ما مدیران بسیار 
برجسته ای داریم که  در دولت روحانی هم از آنها 

استفاده نشد...
ادامه صفحه 6

دولت آینده به روایت فیاض زاهد:

یکدست شدن قوا، خواب خوش است  
   رئیسی با اتاق فکری منتقد از جریان غیرخودی ارتباط بگیرد    

احمد شیرزاد 
استاددانشگاهوفعالسیاسی

مقام معظم رهبری:

مایل نبودم از واکسن غیر ایرانی استفاده کنم 
   واکسن خارجی در کنار واکسن ایرانی ایرادی ندارد          باید به واکسن ایرانی احترام بگذاریم 

مقام معظم رهبری صبح دیروز جمعه دُز اول 
واکسن کوو ایران برکت را دریافت کردند. این 
واکسن که محصول تلاش محققان و دانشمندان 
جوان ایرانی است به تازگی مجوز مصرف را با 
اتکا به دانش بومی دریافت کرد و ایران به یکی 
از ۶ کشور تولیدکننده واکسن کرونا در جهان 
.. خامنه ای پس از  . تبدیل شد. حضرت آیت ا
تزریق واکسن، با تشکر از همه دست اندرکارانی 
که با دانش، تجربه و کوشش علمی و عملی 

خود کشور را از این افتخار ملی برخوردار کردند، 
گفتند: از وزیر محترم و همه مجموعه بهداشتی 
و درمانی کشور، از آقای مخبر و همکارانشان 
که در این قضیه نیز همچون مسائل دیگر با 
دلسوزی، علاقه مندی، ابتکار و توانایی ظاهر 
شدند، و از آقایان دکتر مرندی و دکتر سجادی 
به دلیل مراقبت های همیشگی از وضع سلامتی 
بنده، صمیمانه تشکر می کنم. ایشان با اشاره به 
اصرارهایی که از چند ماه قبل برای تزریق واکسن 

به ایشان وجود داشت، خاطرنشان کردند: من 
اولا مایل نبودم از واکسن غیر ایرانی استفاده 
کنم بنابراین گفتم منتظر واکسن ایرانی می مانم، 
چراکه باید این افتخار ملی را پاس بداریم و تا 
وقتی امکان پیشگیری و علاج در داخل وجود 
دارد، چرا از آن استفاده نکنیم؟ مقام معظم 
رهبری افزودند: البته وقتی نیاز باشد، استفاده از 
واکسن خارجی در کنار واکسن ایرانی نیز ایرادی 
ندارد اما باید به واکسن ایرانی احترام بگذاریم و از 
همه دانشمندان جوان، پر تلاش و فعال در تولید 
این واکسن و سایر مراکزی که در کشور مشغول 
تولید واکسن هستند، تشکر کنیم. حضرت آیت ا... 
خامنه ای گفتند: علاوه بر اصرار به استفاده از 
واکسن ایرانی، تأکید داشتم که دریافت واکسن 
در نوبت طبیعی خود انجام شود که امروز بحمدا... 
افراد بالای ۸0 سال و هم سن بنده، اغلب واکسن را 
دریافت کرده اند. ایشان همچنین بر ضرورت ثبت 
اسناد علمی و انتشار مقالات مربوط به واکسن 
تأکید کردند و افزودند: در کنار تولید قوی، سریع 
و بهنگام واکسن، اسناد و مقالات علمی آن را 
نیز برای آگاهی دنیا از کار بزرگ خود آماده و 

منتشر کنید.

رئیس جمهور:

اگر بوروکراسی های پارلمانی نبود تحریم ها تمام شده بود
  آب و برق مجانی از قول های امام بود که دولت دوازدهم آن را انجام داد

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به اتصال 
بیش از 2۸00 روستا به شبکه گازرسانی کشور 
اظهار کرد: ۹۵ درصد مردم کشور از شبکه 
گازرسانی سراسری استفاده می کنند که این 
آمار در سطح جهان بی نظیر است و این رقم 
افتخاری برای دولت یازدهم و دوازدهم بوده 
و پاسخ قاطع به کسانی است که نسبت به 
این دولت با انصافی حرف می زنند. حسن 
روحانی در مراسم افتتاح طرح های وزارت نفت 
گفت: دولت یازدهم و دوازدهم در گازرسانی 
به روستاها 2.۵ برابر دولت های گذشته و حتی 
رژیم گذشته فعالیت داشته و اکنون به ۱۴ هزار 
روستا گازرسانی شده است. تا همین 20 سال 
پیش بسیاری از محلات شمال تهران هم گاز 
نداشتند و از کپسول استفاده می کردند. یک 
تحول عظیمی در کشور انجام شده است. در آغاز 
این دولت ۵۴ درصد روستاها به گاز دسترسی 
داشتند که این رقم اکنون به ۸۵ درصد رسیده 
است. گازرسانی به شهرها هم به ۹۹ درصد 
رسیده و تقریبا انجام شده است. رئیس جمهور 
با بیان اینکه حقوق ملت ایران در زمینه  نفت و 
گاز بیش از هر زمان دیگری تامین شده است 
خاطرنشان کرد: کشور میدان های مشترکی با 
برخی همسایگان دارد که هم ما و هم کشور 
همسایه می تواند از آن استفاده کند، البته حجم 
این میدان های مشترک محدود است و وقتی 
همسایه استفاده می کند و ما استفاده نمی کنیم، 
در واقع حقوق ملت از بین می رود. در پارس 
جنوبی بخش اعظم گاز را همسایه خوب ما 
قطر استفاده می کرد. اما اکنون ما کمی بیشتر 
از آنها از گاز پارس جنوبی استفاده می کنیم. 
بهره برداری از این میدان نسبت به سال ۱۳۹2، 
2.۵ برابر شده است. همچنین بهره برداری ما از 
میدان مشترک با عراق در غرب کارون نسبت 
به سال ۱۳۹2 بیش از پنج برابر شده است. 

روحانی با بیان اینکه نسبت به محیط زیست 
کارهای بسیاری انجام شده است، خاطرنشان 
کرد: ما ناچار بودیم به خاطر تحریم ها از بنزین 
پتروشیمی استفاده کنیم که این خطرناک بود، 
اما اکنون ۷۶ درصد ما بنزین یورو ۴ بوده که با 
استانداردهای جهانی منطبق است. در گازوئیل 
هم همین شرایط را داریم، بخش بزرگی از فلرها 
جمع آوری شده و دیگر نمی سوزد. گازرسانی به 
روستاها هم در واقع حفاظت از محیط زیست 
است زیرا مردم روستاها پیش از این ناچار به 
جمع آوری هیزم یا چوب درختان بودند چاره ای 
هم نداشتند، اما اکنون گاز به آنها رسیده است 
و وقتی بوته های بیابان کنده نمی شود گرد و 
خاک کمتر خواهد بود و وقتی جنگل ها محفوظ 
می ماند، هوا هم سالم می ماند. رئیس جمهور 
ادامه داد: ما بنزین و گازوئیل را وارد می کردیم 
حتی در فصل زمستان هم گاز وارد می کردیم، 
اما امروز در زمینه  بنزین، گازوئیل و گاز خودکفا 
بوده و صادرات هم داریم، اما دچار حیرتم از 
کسانی که می نویسند این دولت چه کرده است. 
در همین زمینه نفت و گاز ما از حقوق ملت 
مراقبت کرده، محیط زیست را حفظ کرده و به 
خودکفایی رسیده و صادرات انجام می دهیم. 
در این دولت آب، برق و گاز کم مصرف ها بر 
روستاییان مجانی شد، البته برای خیلی ها 
سخت است که این را بگویم که این دولت این 
کار را انجام داد؛ با این حال این کار افتخاری برای 
نظام است. مجانی شدن آب و برق از قول های 
امام به مردم بود که دولت دوازدهم آن را انجام 
داد. امام در بهشت زهرا گفت که آب و برق را 
مجانی می کنیم ما گاز را هم مجانی کردیم و این 
از افتخارات نظام است و با این کار دهان کسانی 
که با توهین نسبت به امام صحبت می کردند، 
بسته شده است. روحانی در بخش دیگری از 
صحبت های خود با اشاره به اینکه دولت یازدهم 

و دوازدهم کارهای عظیمی در زمینه  روستاها 
انجام داده است، خاطر نشان کرد: ما ارتباطات و 
شبکه مجازی را به ۹۸ درصد روستاها رساندیم. 
شبکه بهداشت، راه و آموزش توسعه زیادی پیدا 
کرد. مدارس کپری در این دولت برای همیشه 
از بین رفت البته هرچه که ما به روستا خدمت 
کنیم کم است زیرا روستاییان افراد زحمت کشی 
هستند و امنیت غذایی ما را تامین می کنند. باید 
هم اشاره شود که فاصله شهر و روستا کم شده 
و امتیازات شهرها هم به روستاها رسیده و این 
موجب کم شدن مهاجرت می شود؛ در مجموع 
شرایط مناسبی در روستاها داریم و گاز، آب 
بهداشتی و برق به روستاها رسیده است. وی 
بیان کرد: در هر روز ۹ تا ۱0 روستا گازرسانی 
می شود و 20 روستا به ارتباطات وصل می شود. 
در هر هفته به ۳۵ روستا آب آشامیدنی سالم 
می رسد. در سال ۱۳۹2 کمتر از یک میلیون نفر 
از روستاییان از آب بهداشتی استفاده می کردند 
که این رقم اکنون ۱0 برابر شده و ۱0 میلیون 
نفر از روستاییان از آب آشامیدنی سالم برخوردار 
هستند. رئیس جمهور تاکید کرد: این اقدامات 
پاسخ دندان شکنی به آمریکا و تحریم کنندگان 
است. ملت ما آمریکا را وادار کرد که پای میز 
مذاکره بیاید، اگر برخی مسائل تشریفات و 
بوروکراسی ها نبود، تحریم ها هم تمام شده 
بود. ما از این بوروکراسی ها داد می زنیم از جمله 
بوروکراسی پارلمانی و باید معطل شده و لایحه 
بدهیم تا به فلان کمیسیون برود، البته من 
خودم 20 سال در مجلس بودم خیلی زبانم 
به انتقاد نمی چرخد. باید بوروکراسی را کنار 
بگذاریم نه تنها در دولت بلکه در پارلمان و قوه 
قضاییه. اگر بوروکراسی نبود تحریم ها هم تمام 
شده بود. به هر حال کار را دولت انجام داده و فعلا 
به بوروکراسی افتاده است، امیدوارم خداوند ما را 

از شر بوروکراسی رها کند.

 نیاز به بازخوانی و گپ و گفت 
با نسل جوان است

 


